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Er zijn in ieder geval tot 1 januari 2021 
geen fysieke, openbare bijeenkomsten van 
de PvdA Zwartewaterland in verband met 

de COVID-19 maatregelen.

Heeft u vragen, opmerkingen of wilt u een 
praatje: bel of mail dan met de fractie- 
of bestuursleden. Voor de gegevens: 

zie achterkant van dit Vuistje

Wij wensen u veel sterkte en alle goeds 
in deze bijzondere tijd!





Voorwoord

Politiek talent gezocht

De bladeren vallen weer van de bomen, de 
dagen worden korter, een mooie tijd om 
lekker bij de kachel te gaan zitten – of lekker 
duurzaam onder een dekentje – en dit goed 
gevulde Vuistje te lezen.

Hoewel, rustig zitten… Als eerste treft u een 
oproep aan om politiek actief te worden. 
Ook na deze raadsperiode is het van belang 
dat de PvdA vertegenwoordigd blijft in de 
gemeenteraad van Zwartewaterland. Dit 
kan echter niet zonder kandidaten. Heeft u 
zelf interesse of kent u iemand die mogelijk 
interesse heeft: laat het weten! Het mooie 
van raadslid zijn, is dat je er geen opleiding 
of specifieke ervaring voor nodig hebt. Wat 
de voorwaarden dan wel zijn? In ieder geval 
inwoner zijn van deze prachtige gemeente 
en verder vooral een gezonde eigen mening 
en hart voor mens en omgeving.

Over anderhalf jaar zijn er weer verkiezingen 
voor de gemeenteraden van ons land. Voor 
een periode van vier jaren worden dan weer 
de kaarten geschud. Over het algemeen ver-
oorzaken die verkiezingen in Zwartewater-
land slechts kleine verschuivingen. Grote uit-
zondering daarop waren de verkiezingen van 
2018 toe Buitengewoon Zwartewaterland 
vanuit het niets drie zetels in de gemeente-
raad veroverde, een knappe prestatie!

Als Partij van de Arbeid zijn we, vanaf de her-
indeling, vertegenwoordigd geweest in de 
gemeenteraad. Aanvankelijk met vier raadsle-
den (even waren we bijna de grootste fractie), 
later met drie en nog weer later met twee. Je 
zou daaruit kunnen concluderen dat de so-
ciaaldemocratie haar tijd heeft gehad. Nut-
tig geweest in de tijd van de opbouw van de 
verzorgingsstaat maar overbodig nu de wind 
van het neoliberalisme waait. En wat moet je 

Na deze oproep beginnen we met de actu-
ele stukken. Mondkapjes, de Zwartewater-
weg, de belevenissen van onze wethouder, 
aardgasvrij wonen in de Barsbeek, ze komen 
allemaal voorbij.

Hierna schakelen we over naar de meer be-
schouwende stukken. En natuurlijk sluiten 
we af met een prachtig stuk van Tiem van 
Dalfsen die mooie herinneringen aan Dirk 
van der Schrier en de Prinsensluis met ons 
deelt. Genoeg leesvoer dus om de gure 
herfst een stuk aangenamer te maken.

Wij wensen u veel leesplezier en vooral 
ook een goede gezondheid toe in deze tijd 
waarin het coronavirus opnieuw een stij-
gende lijn vertoond.

Zorg goed voor elkaar!

met hooggestemde idealen; pragmatisme en 
populisme, dat is wat scoort anno 2020.

Zijn we, als PvdA, dan gedoemd te verdwij-
nen? Nog één keer meedoen aan de verkie-
zingen en dan kan, misschien in 2026, de 
laatste rode rakker het licht uitdoen? Dat lijkt 
me een visioen waar we ons niet zomaar bij 
neer moeten leggen. Want we hebben nog 
steeds wat te betekenen, we hebben nog 
steeds idealen. Vandaag stond, verdeeld over 
maar liefst een stuk of zes bladzijden van 
de zaterdagbijlage van de Volkskrant, een 
prachtig maar verontrustend artikel over de 
bestaande en nog toenemende ongelijkheid 
in ons land. In dezelfde krant stond te lezen 
dat Nederland binnen de Europese Unie, het 
laagst scoort waar het gaat om verduurza-
ming van ons energiegebruik. In 2020 halen 
we bijna het gestelde doel (14% duurzaam 
opgewekte energie) maar alleen door fors 



De gemeenschap van Zwartewaterland werd 
eind september overvallen door de aanleg 
van een nieuwe aansluiting op de Zwarte-
waterweg bij Breman. De provincie en het 
waterschap hadden hiervoor een vergun-
ning afgegeven. Publicatie vond plaats via de 
Staatscourant. Dat dit soort zaken op zo’n 
achterbakse manier worden gepubliceerd 
verdient niet de schoonheidsprijs. Op zijn 
minst had dit in onze lokale krant moeten 
staan, zodat de inwoners op voorhand kon-

den reageren. Nu moest men  gaan uitzoeken 
hoe publicatie heeft plaatsgevonden, terwijl 
men al was begonnen met de werkzaamhe-
den en de termijn van 6 weken voor bezwaar 
al bijna was verstreken. Als raadsfractie heb-
ben we vragen gesteld aan wethouder over 
de wijze van communicatie met de  gemeen-
te. Ook hebben we het veiligheidsaspect aan 
de orde gesteld, want daar ging het ons voor-
al om. Met de nieuwe aansluiting erbij wordt 
het er allemaal niet veiliger op voor onze 

duurzaam opgewekte stroom in te kopen 
in Denemarken. Laaggeletterdheid wordt 
in toenemende mate een probleem in ons 
land… Zo zou ik nog wel even door kunnen 
gaan met het aandragen van argumenten 
waarom onze idealen, en die worden ook 
buiten onze partij best breed onderschreven, 
misschien wel belangrijker zijn dan ooit. Ook 
in Zwartewaterland is behoefte aan vooruit-
strevende politiek, politiek die oog heeft voor 
de zwakkeren, voor cultuur, voor duurzaam-
heid en milieu.

Wat is dan het probleem, zou je je kunnen 
afvragen. Dit zou toch een duidelijke bood-
schap moeten zijn, die aanspreekt bij een 
breed publiek? De boodschap is het pro-
bleem ook niet; ambities te over. Het pro-
bleem zit echter in de mensen. Als we kijken 
naar de lijst waarmee in 2018 werd deelge-
nomen aan de gemeenteraadsverkiezingen, 
dan stond Jannet Hoentjen, die een periode 
eerder afscheid had genomen, op nummer 
één. Zelf vond ik me terug op de derde plaats, 
terwijl ik al in 2010 afscheid had genomen 
van de gemeentelijke politieke arena. Astrid 
Dijkstra, die bewust in 2018 een stap terug 
had gedaan, was nummer vier. Door verschil-
lende omstandigheden ben ik inmiddels wet-
houder en Astrid weer fractievoorzitter. Klaas 
Eenkhoorn, die al heeft aangegeven dat het 
straks ook wel mooi geweest is, completeert 

de fractie. We doen ons werk met elan, met 
passie en boeken ook resultaat. Maar het is 
geen basis om daarmee over een jaar de ver-
kiezingsstrijd in te gaan. Nieuw bloed, jonge 
mensen met idealen (en jong is voor ons een 
heel rekbaar begrip), dat is wat we nodig 
hebben. Vrouwen en mannen die opvattin-
gen hebben waar we met onze gemeente 
naar toe moeten, die bereid zijn daarover 
het openbare debat aan te gaan, die niet wil-
len accepteren dat het progressieve geluid in 
Zwartewaterland verstomt, daarnaar zijn we 
op zoek.

Ben jij zo iemand, of ken je zo iemand, laat 
die dan alsjeblieft contact opnemen met 
bestuur of fractie van onze afdeling. De 
gegevens vind je wel op de omslag van dit 
Vuistje. We kunnen je verzekeren dat we per 
omgaande met jou contact zullen opnemen. 
Je mag rekenen op een warm onthaal door 
mensen met idealen, die overeenkomen met 
die van jou. Het is geen voorwaarde dat je uit 
een rood nest komt of dat je al jaren lid bent 
van onze partij. Een warm kloppend hart voor 
mensen die het minder hebben, voor cultuur 
en voor een duurzame samenleving om door 
te geven aan volgende generaties, dat is een 
prima basis om je bij ons thuis te voelen.
Namens de Partij van de Arbeid,

Harrie Rietman

Zwartewaterweg Hasselt



gebruikers van het fietspad. We vroegen ons 
ook af of de verkeersdeskundigen niet heb-
ben zitten slapen door positief te adviseren 
op voornoemde aansluiting. De provincie wil 
deze weg graag overdragen aan onze ge-
meente en ook daar hebben de wethouder 
over bevraagd. Gelukkig was de wethouder 
het met ons eens, dat de Zwartewaterweg er 
zo niet veiliger op wordt en dat de gemeente 

een onveilige weg niet zal overnemen van de 
provincie. We wachten dan ook in spanning 
af hoe dit afloopt. Bewoners zullen bezwaar 
maken. Vindt er een heroverweging plaats nu 
het carnet al is aangebracht ? Als PvdA zullen 
we dit in de gaten houden in het belang van 
de veiligheid voor onze inwoners. 

Klaas Eenkhoorn

Vanaf 1986 maak ik, min of meer onafge-
broken, deel uit van het meubilair van de 
Partij van de Arbeid, aanvankelijk in Ge-
nemuiden en later in Zwartewaterland. In 
die lange periode heb ik allerlei posities 
ingenomen en functies bekleed. Raadslid, 
duo-raadslid, fractievoorzitter, wethouder, 
bestuurslid… Je zou verwachten dat ge-
meentepolitiek zo langzamerhand voor mij 
toch geen geheimen meer zou moeten heb-
ben. Het tegenovergestelde is het geval. Tel-
kens opnieuw kun je verrast worden door 
wat er in de samenleving zich aandient en 
steeds opnieuw is het dan zoeken naar de 
meest passende oplossing. Dat maakt ge-
meentepolitiek boeiend, afwisselend en on-
voorspelbaar.

Het is zeker niet teveel gezegd wanneer 
ik stel dat de pandemie, waardoor ook of 
juist Zwartewaterland wordt getroffen, 
het gemeentebestuur voor problemen stelt 
waarop niemand, aan het begin van deze 
raadsperiode van vier jaar ook maar een 
vermoeden had. In geen enkel verkiezings-
programma of coalitieakkoord ben ik het 
woord ‘corona’ of Covid 19 tegengekomen. 
En toch bepaalt dit op dit moment in hoge 
mate hoe de gemeente wordt bestuurd, hoe 
het politieke bedrijf wordt gerund en hoe 
we onze burgers gezond en zo mogelijk aan 
het werk houden. Daar zijn geen draaiboe-
ken voor, die je zo uit de kast kunt halen, 
geen protocollen die feilloos uitgerold kun-

nen worden; dat betekent, hoe moeilijk en 
vervelend ook, vertrouwen op deskundigen, 
op gezond verstand en op ieders medewer-
king.
Zo proberen we verenigingen overeind te 
houden; zo proberen we onze horeca kan-
sen te bieden om, met alle beperkingen, te 
overleven. We proberen onze medewerkers 
de gelegenheid te bieden om, waar moge-
lijk van huis uit, volop productie te blijven 
leveren, want we willen absoluut niet dat 
het gemeentelijk raderwerk stil komt te val-
len.

Wat mij betreft wat al te vaak wordt in 
bespiegelingen over dit ‘corona-tijdperk’ 
de vergelijking getrokken met de tweede 
wereldoorlog. Natuurlijk moeten we ons-
zelf beperkingen opleggen, natuurlijk is er 
sprake van een overheid die ons gedrag wil 
sturen en daarbij ook straffen niet schuwt, 
natuurlijk vallen er zelfs termen als ‘avond-
klok’, maar de vergelijking met een tijd 
waarin mensen hun leven niet zeker waren 
vanwege ras, etnische groepering, seksuele 
geaardheid of politieke overtuiging slaat 
wat mij betreft de plank volledig mis. Waar 
wel een mogelijke parallel te trekken zou 
zijn, zou de eensgezindheid moeten zijn 
waarmee een gezamenlijke tegenstander 
tegemoet wordt getreden. Zoals tijdens de 
bange oorlogsjaren communist en gerefor-
meerde elkaar vonden in het verzet tegen 
de vijand, zo zouden we, als politieke par-

Belevenissen van een wethouder…



tijen, nu schouder aan schouder moeten 
staan om onze gemeente door dit zware 
weer te loodsen.

En tijdens dat ‘zware weer’, om niet te spre-
ken van deze najaarsstormen, is het niet zo 
dat we ons vastbinden aan de mast van een 
verder stuurloos schip en willoos wachten 
tot het ergste voorbij is. Nee, we proberen 
het roer stevig in handen te houden en, zo 
goed als dat gaat, invulling te geven aan 
wat we ons, keurig opgeschreven in het 
coalitieprogramma, hebben voorgenomen 
te doen. In mijn portefeuille zijn er dan vier 
dingen, naast een groot aantal andere dos-
siers, die veel tijd en energie vragen. De 
energietransitie, het Tag, Zevenhont Oost en 
Zuid en de binnenstad (en de daarbij beho-
rende verkeerscirculatie) van Hasselt.

Allereerst de energietransitie. Als raad heb-
ben we uitgesproken dat we willen dat in 
2030 de helft van de energie die we als 
inwoners van Zwartewaterland gebruiken, 
duurzaam wordt opgewekt. Geen geringe 
opgave maar wel bittere noodzaak. De op-
lossing tot 2030 moet gezocht worden in 
zonne- of windenergie. Maar waar plaats 
je windmolens of waar leg je zonneparken 
aan? En voor wie zijn de winsten die daar-
mee in de toekomst gemaakt gaan wor-
den? Met dergelijke vragen zijn we op dit 
moment bezig. We zoeken naar gebieden 
(die noemen we daarom ook zoekgebieden) 
die het meest geschikt zijn voor de opwek 
van duurzame energie. Dat is vooral ook 
een proces van wegstrepen. Niet in de ker-
nen, niet in Natura 2000 gebieden, niet in 
het Nationaal Landschap (of misschien toch 
wel?)… Al schrappend hopen we te komen 
tot gebieden waarvan de raad maar ook de 
bevolking begrijpt dat daar de oplossing ge-
vonden moet worden voor de opgave waar-
voor we als samenleving staan.

Het tweede onderwerp is het Tag. Dat mag 
met recht een hoofdpijndossier worden 
genoemd. De onvrede van burgers over de 

getroffen verkeersmaatregelen vormt, hoe 
vervelend op zich ook, slechts het topje van 
de ijsberg. Kort gezegd gaat het om twee 
dingen. Ervoor zorgen dat op tijd een be-
stemmingsplan gereed is, zodat de bouw 
op Tag niet stilvalt en als tweede het over-
nemen van het openbare gebied van de ont-
wikkelaar zodra dat voldoet aan alle eisen 
die daar in redelijkheid aan mogen worden 
gesteld. Over beide zaken wordt intensief 
onderhandeld, bij voorkeur constructief, 
maar als het moet met het mes op tafel. 
We schuwen, als gemeente, daarbij de gang 
naar de rechter niet. We realiseren ons dat 
daar ook risico’s aan kleven, maar voor alles 
willen we duidelijkheid die moet leiden tot 
een voor iedereen die daar woont, aantrek-
kelijke wijk zonder gebreken.

Het derde belangrijke dossier gaat over de 
uitbreiding van ons industrieterrein Zeven-
hont. Maar liefst twee forse uitbreidingen 
staan op stapel waarmee dan ook wel de 
grens lijkt bereikt van wat bij Genemuiden 
op dat gebied mogelijk is. Maar de vraag en 
de daarmee samenhangende druk vanuit de 
industrie is dan ook enorm. Die druk mag 
echter niet leiden tot onzorgvuldigheid. Juist 
nu het om een afronding van het bedrijven-
terrein gaat is een goede landschappelijke 
inpassing absoluut noodzakelijk. Daar is in 
het verleden al teveel de hand mee gelicht. 
Op dit moment zoeken we naar mogelijk-
heden om een drieslag te slaan; een com-
binatie van een fraaie landschappelijke in-
passing, gecombineerd met een zonnepark 
maar ook met een fijne fiets- en wandelver-
binding met Cellemuiden. Op het moment 
van schrijven is nog veel onzeker, maar dat 
er kansen zijn om een uitbreiding waar we, 
als PvdA zelf geen voorstander van waren, 
op te waarderen door een duurzame ener-
gieproject en een waardevolle aanvulling 
van ons fiets- en wandelpadennet, maakt 
ook dit tot een mooie uitdaging.

Tenslotte de binnenstad van Hasselt. Daar 
wordt al (te) lang over gesproken zonder 



Het zal nog wel even duren voordat we van 
de mondkapjes af zijn. Blijven kopen en 
weggooien is eigenlijk geen optie. En is ook 
duur. Beter is het om uitwasbare te komen.
Wanneer ook dat te duur voor je is, kun je 
en mailtje sturen naar  zwartewaterland.
pvda@gmail.com

Er zijn voldoende vrijwilligers om iedere 
belangstellende van kapjes te voorzien. We 
maken de mondkapjes van katoen. En als 
dat kan, maken we daarbij gebruik van af-
geschreven kleding als jurkjes of overhem-
den.

Dus: heb je te weinig geld, of ken je men-
sen voor wie deze uitgaven ook te veel zijn: 
stuur een mailtje, of benader iemand van 
de PvdA. 

We nemen dan contact met je op. 
Kleine moeite, graag gedaan! 

Mondkapjes

dat er concreet veel is gebeurd. Over de 
doelstelling, een aantrekkelijk en verkeers-
luw centrum, waar de voetganger en fietser 
zich veilig voelen, bestaat geen onenigheid. 
Over de wijze waarop dat gerealiseerd kan 
worden liepen echter de meningen nogal 
uiteen. Al dan niet eenrichtingverkeer in 
de Hoogstraat vormde letterlijk een strui-
kelblok. Nu echter het bestemmingsplan 
Bodewes in procedure wordt gebracht is 
dit het moment om tot een beslissing te 
komen. De parallelweg die langs het Bode-
westerrein loopt tot de van Nahuysweg en 
‘de Molenwaard’ kan namelijk prima dienen 
om het verkeer naar en uit het centrum af 
te wikkelen en kan zo de Hoogstraat enorm 
ontlasten. Daarvoor is echter wel, naast een 
raadsmeerderheid, ook steun van onderne-
mers en inwoners van Hasselt nodig. Maar 
ook deze knoop moet op heel korte termijn 

worden doorgehakt. Het is daarbij heel fijn 
hoe plaatselijke ondernemers, verenigd in 
het ‘stadsteam’ daarbij het voortouw ne-
men.

Zomaar vier dossiers waar je, als wethou-
der, ook in coronatijd je handen meer dan 
vol aan kunt hebben. Naast de collegever-
gaderingen, de bestuurlijke overleggen met 
collega’s uit de regio en allerlei bijpraat- en 
brainstormsessies met ambtenaren (jam-
mer genoeg weer bijna allemaal digitaal) en 
maatschappelijke organisaties of burgers, 
geldt daarom zoals de Engelsen zeggen: 
“Never a dull moment” of in gewoon Ne-
dersaksisch:

Ie oev’n oe gien moment te verveel’n.

Harrie Rietman



“Vrouwen kunnen voor meerwaarde zorgen”

Over Plastic Soup Atlassen en erwtensoep

“Teveel vrouwen denken nog dat een bijdrage 
aan een politieke partij niets voor hen is. Dat het 
te hoog gegrepen is. Het tegendeel is waar. In 
wezen is de politiek een laagdrempelig terrein, 
waaraan vrouwen een belangrijk steentje kun-
nen bijdragen. Als jij geïnteresseerd bent in je ei-
gen leefomgeving, in wat er zich in jouw woon-
plaats of gemeente afspeelt dan kun je binnen 
een politieke partij van grote meerwaarde zijn”.

Greet Generaal-Wieten (60) is een warm pleit-
bezorger voor meer vrouwen in de politiek. Met 
name in de gemeentepolitiek. Zelf maakt ze al 
vele jaren deel uit van de schaduwfractie van 
de PvdA in de gemeente Zwartewaterland. Als 
zodanig maakt ze zich vooral sterk op die on-
derwerpen die haar het meest na aan het hart 
liggen. Waar ze vanuit zowel haar privé- als 
beroepsleven affiniteit mee heeft. In dat kader 
vindt zij goede betaalbare zorg voor iedereen 
en maatschappelijk verantwoord ondernemen 
erg belangrijk. De bevlogen PvdA-er is van me-
ning dat er zeker in haar interessegebied ruimte 
is voor veel meer vrouwen. “Het is boeiend en 
interessant om als vrouwen in de politiek actief 
bezig te zijn met onderwerpen als zorg, werk en 
milieu. Maar natuurlijk ook in andere onderwer-
pen die je aanspreken. Om jouw gedachtengoed 
hierover te delen met anderen. Jouw ideeën in 

Als u komend jaar slechts tijd heeft om twee 
boeken te lezen, lees dan de Plastic Soup At-
las twee keer. Niet omdat u er zo vrolijk van 
wordt, maar omdat de mens blijkbaar af en 
toe ruw wakker geschud moet worden van-
wege een wereldwijd probleem. In dit geval 
is het probleem plastic.

Als voorzitter van de Stichting Duurzaam 
Hasselt overhandigde ik op 6 oktober twee 
exemplaren van de Plastic Soup Atlas aan 
wethouder Harrie Rietman. 

te brengen.” Meest positief daarin vindt ze dat 
je al snel kunt meedoen, dat je over allerlei zaken 
kunt meepraten en inbreng kunt hebben. Dat 
veel onderwerpen de revue passeren waaraan je, 
op welke manier dan ook, inhoud kunt helpen 
geven. Of, als dat aan de orde is, oplossingen 
voor kunt aandragen. “Vrouwen die een brede 
interesse hebben, zich betrokken voelen bij wat 
er zich in hun eigen leefomgeving afspeelt,  zijn 
echt op hun plaats in de politiek. Er is niets wat 
je tegen hoeft te houden. Immers, alles is te le-
ren en er zijn genoeg collega’s binnen je partij 
die je op weg helpen.” 

Greet spreekt uit haar lange eigen ervaring als ze 
stelt: “Zeker in Zwartewaterland is er altijd een 
open oor voor hetgeen je inbrengt. Er wordt se-
rieus mee omgegaan.” Dat Greet zich thuis voelt 
binnen de kaders van de PvdA komt vanzelfspre-
kend omdat deze partij het meest aan haar ide-
alen en doelstellingen beantwoord. Het sociale 
karakter speelt daarin een hoofdrol, maar de 
laatste jaren is alles wat met het klimaat te ma-
ken heeft ook een speerpunt geworden. “En dat 
moet toch veel meer vrouwen aanspreken”, zegt 
ze met klem. “Een omgeving creëren waarin ook 
onze kinderen en kleinkinderen goed kunnen le-
ven, is toch voor iedereen van belang!” 



In de nazit  hadden Harrie en ik het nog even 
over de grote zwerfvuil-opruimactie die ge-
pland stond voor zaterdag 15 maart 2020 
die de Stichting Natuurlijk Hasselt had ge-
organiseerd in Hasselt. Alles was tot in de 
puntjes geregeld, zo’n 100 vrijwilligers ston-
den klaar, voor 100 man was erwtensoep 
besteld, de kano’s met zwemvesten lagen 
klaar om ook kanaal De Dedemsvaart zwerf-
vuilvrij te maken en Harrie Rietman zou als 
kersverse wethouder de officiële opening 
doen. En toen kwamen op donderdag 13 
maart de eerste overheidsmaatregelen  te-
gen de verspreiding van het Coronavirus en 
werd direct de hele zwerfvuilopruimaktie 
2020 in Hasselt uitgesteld tot maart 2021. 
De leverancier van de erwtensoep voor 100 
man was gelukkig nog net niet begonnen 
met het bereiden van de soep. Hij bleek een 
zeer coulante ondernemer, die akkoord ging 
met het kosteloos uitstellen van de levering 
tot maart 2021.

Harrie zou bij die officiële opening van de 
zwerfvuilopruimaktie in Hasselt van mij ook 
die Plastic Soup Atlas hebben ontvangen, 
maar ook dat werd uitgesteld. De bedoeling 
is dat Harrie op zijn werkbezoeken in de ge-
meente Zwartewaterland deze Plastic Soup 
Atlassen een tijdje uitleent aan zijn gespreks-
partners, om bij hen dit mondiale probleem 
onder de aandacht te brengen.

Een van de fenomenen bij plastic is de zo-
genaamd “voortgaande fragmentatie”, het 
langzaam maar zeker in steeds kleinere stuk-
jes uiteenvallen van plastics in het water, 
door onvermijdelijke botsingen van plastic 
met andere dingen. Op den duur is al die 
plastic in het water uiteengevallen in heel 
kleine deeltjes, zogenaamde “nanodeeltje” 
die voor het blote oog onzichtbaar zijn en 
zelfs doordringen in de organen van vissen. 
Nanodeeltjes uit het water zeven, is prak-
tisch niet uitvoerbaar. We krijgen inmiddels 
het hele probleem van de plastic soep letter-
lijk en figuurlijk op ons bord, want in onge-
veer alle vis zitten sporen van plastic, omdat 

ze hun hele leven hebben rondgezwommen 
in de plastic soep. Dit probleem van frag-
mentatie is geen kwestie van “Komt tijd, 
komt raad”, eerder een kwestie van “Komt 
tijd, komt radeloosheid”. Hoe keren we als 
rentmeesters het tij, voordat we deze wereld 
doorgeven aan onze (klein)kinderen? 

Gelukkig is er ook nog veel optimistisch 
nieuws te vinden in de Plastic Soup Atlas. 
Bijvoorbeeld het verhaal van die jonge Ne-
derlandse onderzoeker Boyan Slat, met zijn 
prachtige project The Ocean CleanUp. De 
aanpak van het plastic probleem in de hele 
wereld kan worden samengevat in de drie 
woorden: Reduce, reuse & recycle (Vermin-
der, hergebruik & recycle). Dat kan heel 
dichtbij iedere dag toegepast worden door 
iedereen. Enkele voorbeelden. Kijk uit al bij 
het winkelen (liever fruit kopen in een papie-
ren zak, dan in plastic verpakt, zogenaamd 
“single use plastics”), hergebruik oude 
boodschappentasjes tot ze echt op zijn en 
als plastic niet meer te (her)gebruiken zijn, 
gooi het dan weg in de juiste afvalkliko, dan 
is het weer bruikbare grondstof voor de in-
dustrie.

Ook als u de Plastic Soup Atlas nog niet bij 
de hand heeft, kunt u nu al iets zien over het 
plastic probleem. Als u bestand bent tegen 
een shockeffect, een ongemakkelijke waar-
heid, wat zwarte humor en een spiegel om 
even onrustig in te kijken, dan daag ik u uit 
om eens te kijken naar de prachtige trailer 
van de film “De vogelwachter” (met in de 
hoofdrol Freek de Jonge).

https://www.youtube.com/
watch?v=z18GWvzUTJ0

En mocht Harrie Rietman, wegens overstel-
pende belangstelling, een tijd zonder Plastic 
Soup Atlassen zitten, dan mag u er één van 
mij lenen.

Jan Haverkate
jan.haverkate@ijsselgroep.nl



De spelende mens

In 1936, een mensenleven geleden, schreef 
de historicus Johan Huizinga een essay 
‘Homo Ludens’ waarin hij een mensbeeld 
schetst waarin de mens toch allereerst een 
spelend wezen is. Hij beschrijft daarin het 
belang van spel en cultuur voor een samen-
leving. Spel is daarbij voor hem een ernstige 
zaak, wat ook een belangrijke rol speelt bin-
nen de politiek. Spel vormt een belangrijk 
element binnen de politiek, maar politiek is 
zeker geen spelletje.

Als we de wereld van nu in ogenschouw 
nemen ervaren we aan den lijve het belang 
van het spel in de moderne samenleving. 
De computer heeft aan het spel nieuwe di-
mensies toegevoegd. Zelf los ik graag na ge-
dane arbeid nog een sudoku op mijn iPad 
op terwijl Willy, mijn partner, een aantal 
vrienden heeft waarmee ze intensief Word 
Feud speelt. Onze kinderen zijn de deur uit, 
maar de herinneringen aan hoe we hebben 
geworsteld met verantwoord (spel-) compu-
tergebruik, liggen nog vers in het geheugen. 
En wat missen we met elkaar de ontmoeting 
in het theater, de concertzaal of het voet-
balstadion, nu het coronavirus dat allemaal 
buiten ons bereik heeft gebracht. Het is be-
paald niet moeilijk om voorbeelden aan te 
wijzen die duidelijk maken wat het belang is 
van spel, ook binnen de cultuur van de 21-e 
eeuw.

Huizinga zag spel als een voorwaarde voor 
het voortbrengen van cultuur en politiek. 
Debat als kunstvorm was de Grieken en Ro-
meinen al niet vreemd. Maar hij zag ook een 
vorm die juist een tegenhanger vormde van 
zijn ideale vorm van politiek bedrijven. ‘Pu-
erilisme’ noemde hij dat (nee, de man was 
niet vies van ingewikkelde termen). Daarmee 
bedoelde hij kinderachtig, onvolwassen ge-
drag. Even een paar korte citaten:
…de gemakkelijk bevredigde maar nooit 
verzadigde behoefte aan banale verstrooi-

ing, de zucht tot grove sensatie, de lust aan 
massavertoon.

…Het is hier niet de plaats voor een uitvoe-
rig onderzoek naar de oorzaken en den groei 
van dit cultuurverschijnsel. Onder de facto-
ren die er deel aan hebben behooren in ieder 
geval de intrede der halfontwikkelde massa’s 
in het geestelijk verkeer, de verslapping der 
moreele standaarden en de al te groote ge-
leidendheid, die techniek en organisatie aan 
de maatschappij verleend hebben.
…Gansche gebieden van de openbare 
meeningsvorming worden beheerscht door 
het temperament van opgroeiende knapen 
en de wijsheid van de jongensclub.

Uit het bovenstaande spreekt iets dat we te-
genwoordig maar moeilijk kunnen pruimen, 
iets elitairs, zou je kunnen zeggen. ‘Half ont-
wikkelde massa’s in het geestelijk verkeer’, 
zoiets past moeilijk bij een tijd waarin ieder 
geluid gehoord mag worden en waarin ge-
letterdheid en geleerdheid niet het grootste 
goed vormen. Maar probeer Huizinga’s ge-
luid wel te duiden tegen de achtergrond van 
de tijd waarin hij ‘Homo Ludens’ schreef. De 
jaren dertig met het opkomend nationaal-
socialisme, ook in ons land.

Mijn opa zou het misschien anders geformu-
leerd hebben: ‘Denkt aleer gij doende zijt, en 
doende, denkt dan nog’ sprak hij met een 
zekere regelmaat, wanneer iemand in jeug-
dig enthousiasme weer eens iets dat nog 
maar weinig doordacht was, over de tafel 
gooide (sociale media had je toen gelukkig 
nog niet). Dat is waarschijnlijk wat Huizinga 
bedoelde met het door hem maar matig ge-
waardeerde temperament van opgroeiende 
knapen en de wijsheid van de jongensclub.

Ook in de politiek van vandaag de dag valt 
is het spelelement aanwezig. Ik kan genie-
ten van een scherp debat, waarbij het op-



recht de bedoeling is elkaar redeneringen te 
doorgronden en eventueel met kracht van 
argumenten aan te vallen. Ik kan met be-
wondering kijken naar iemand als Rutte, die 
erin slaagt schier onoverbrugbare tegenstel-
lingen toch bij elkaar te brengen en te hou-
den. Dan beheers je de regels van het spel; 
dat getuigt van groot politiek vakmanschap. 
Veel minder bewondering kan ik opbrengen 
voor situaties waarin hij, als premier van ons 
land, zich uitspraken laat ontlokken als: ‘Doe 
zelf normaal’ of ‘gewoon je bek houden’. 

Ook als je geprovoceerd wordt blijft fatsoen 
de norm. Het is maar een dun scheidslijntje 
tussen ‘spel’ en ‘puerilisme’ (vooruit, ge-
bruik ik dat woord ook een keer). En met dat 
laatste is de politiek op geen enkele wijze 
gediend.

Denkt aleer gij doende zijt, en doende, 
denkt dan nog…

Genemuiden, 12 oktober
Harrie Rietman

Greet Generaal is in haar element
in het Buurtteam Barsbeek

“We zijn erg blij met de resultaten van het 
onderzoek dat Merosch heeft uitgevoerd 
in het kader van het pilotproject Barsbeek 
Aardgasvrij. Daaruit blijkt dat bij een groot 
deel van de woningtypen in deze wijk een 
betaalbare switch mogelijk is. Sterker nog, 
dat het zelfs mogelijk is om na ongeveer 15 
jaar al een omslagpunt te bereiken.”

Deze enthousiaste woorden tekenen we 
op uit de mond van Greet Generaal, lid van 
onze schaduwfractie. Enkele jaren geleden 
nam zij op persoonlijke titel het initiatief 
voor dat wat nu het Buurtteam Barsbeek is. 
In Cees Selles vond zij een mede-initiator en 
inmiddels bestaat het team uit een kleine 
tien personen. Er vond aansluiting plaats bij 
het landelijke Buurkracht, een maatschap-
pelijk initiatief dat als doel heeft mensen in 
buurten met elkaar te verbinden en ze te on-
dersteunen bij het verbeteren van de buurt. 
Kenmerkend voor de samenstelling van het 
buurtteam is de bundeling van theoretische 
en praktische kennis. 

In actie komen
Greet kwam tot het initiatief omdat zij wil 
werken aan een beter milieu. Ervaring in 
haar eigen omgeving heeft Greet nadruk-

kelijk met de neus op de feiten gedrukt: 
“De luchtkwaliteit in ons land is vaak al erg 
slecht. En als we daar niets aan doen wordt 
het alleen maar erger. We moeten werken 
aan een schonere lucht en de klimaatdoel-
stellingen halen”, zegt ze met klem. “Dus is 
het zaak dat we met elkaar in actie komen. 
Hoe eerder we de fossiele brandstoffen vaar-
wel kunnen zeggen, hoe eerder we een scho-
nere lucht kunnen creëren.” Zelf geeft ze in 
ieder geval al het goede voorbeeld, want in 
2021 wordt haar huis aardgasvrij gemaakt.

Resultaten
En haar eigen actie leidt nu dankzij de mede-
werking van tal van personen en instanties 
tot mooie resultaten. Eerder al deden veel 
bewoners van de wijk Barsbeek mee aan 
de zonnepanelen-actie. Nu lijkt een vervolg 
richting aardgasvrij maken van de wijk ook 
reëel te worden. Weliswaar betreft het hier 
een onderzoek in het kader van een pilot-
project van de gemeente Zwartewaterland, 
maar het is wel de bedoeling de uitkomst 
mee te nemen in het vervolg van de ge-
meentelijke plannen die tot doel hebben de 
klimaatdoelstellingen te halen.

Binnen het geheel toont Greet zich ingeno-



men met het feit dat de PvdA één van de 
partijen is die wil dat binnen dit hele traject 
gekeken blijft worden naar de betaalbaar-
heid. Inwoners van de gemeente  moeten 
niet met hoge kosten opgezadeld worden. 
“De gemeente moet blijven kijken hoe men-

sen die minder te besteden hebben toch 
kunnen aanhaken bij de nieuwe ontwikke-
lingen”.

Anja Bos

Bijlage bij artikel:

Onderzoek naar aardgasvrij maken
Barsbeek levert positief beeld op

Onlangs werd de uitkomst gepresenteerd 
van het onderzoek dat Adviesbureau Me-
rosch heeft uitgevoerd naar de mogelijkhe-
den voor het aardgasvrij maken van de wijk 
Barsbeek in Zwartsluis. Dit onderzoek is on-
derdeel van een pilotproject dat is gestart 
om te onderzoeken hoe in de gemeente 
Zwartewaterland verduurzamen mogelijk is 
én om te kijken of het mogelijk is budgettair 
neutraal van het gas af te gaan. 

Het onderzoek vond plaats met ondersteu-
ning van het landelijke platform Buurkracht, 
dat helpt om buurten ‘mooier, beter, groe-
ner, veiliger of gezelliger’ te maken. Het 
Buurtteam Barsbeek heeft, in samenwerking 
met Buurkracht en de gemeente Zwartewa-
terland, laten onderzoeken wat de beste 
aardgasvrije opties zijn voor hun buurt. Con-
clusie van dit onderzoek is dat het plaatsen 
van een lucht-warmwaterpomp als aardgas-
vrij alternatief voor de cv-ketel voor alle wo-
ningtypen in de wijk de beste optie is. Aan 
de hand van een uitgebreid rekenmodel is 
per woningtype tevens een duidelijk kosten-
batenmodel opgesteld.

Alternatieven
Wethouder Harrie Rietman gaf tijdens de 
bijeenkomst, die werd bijgewoond door een 
groot aantal bewoner van de wijk Barsbeek, 
nog eens nadrukkelijk aan dat het verduur-
zamen mogelijk moet worden gemaakt met 
maatregelen die zichzelf terugverdienen. 

Op dat aspect lag in de presentatie van het 
onderzoek naar het aardgasvrij maken van 
de Barsbeek dan ook de nadruk. Namens 
Merosch gaf onderzoeker Runa Lentz inzicht 
in de opzet en de uitkomsten van het on-
derzoek. Zij legde uit dat in het onderzoek 
eerst is gekeken naar de diverse alterna-
tieve warmtevoorzieningen. Duurzaam gas, 
warmtenet en volledig elektrisch passeerden 
daarbij de revue. Volledig elektrisch bleef 
over als beste alternatief. 

Feitenoverzicht
Om een goed beeld te creëren is een over-
zicht gemaakt van de toepassing in alle wo-
ningtypen van de Barsbeek. Per woningtype 
werd tijdens de informatieavond een fei-
tenoverzicht gepresenteerd. Hierop is een 
indicatie te zien van de investeringen die het 
aardgasvrij maken van een woning met zich 
meebrengt, alsmede van de optionele uit-
breiding met zonnepanelen om een (volle-
dig) energieneutrale woning te creëren. Het 
kostenplaatje is gecomplementeerd met een 
overzicht van de energiekosten zoals die er-
uit zien zonder maatregelen te nemen en zo-
als die zijn na het aardgasvrij maken al dan 
niet in combinatie met zonnepanelen. Ook 
heeft Merosch de verschillende subsidie- en 
financieringsmogelijkheden inzichtelijk ge-
maakt. 

Terugverdienen
Namens het Buurtteam Barsbeek gaf Cees 



Raadscolumn - Inspiratie
Op dit moment is er een actie opgezet om de 
Sporthal in Hasselt te vernoemen naar Anna 
van der Breggen. Los van de vraag of u dit 
een goed idee vindt, gaat het mij er in deze 
column om dat je door te doen wat je graag 
doet – in Anna’s geval fietsen – een inspire-
rend voorbeeld kunt zijn voor anderen. Door 
Anna zijn veel meisjes gaan sporten; goed 
voor lijf en geest. Raadslid wordt je doordat je 
iets voor je gemeenschap wilt doen. Je houdt 
het vol doordat je veel mensen tegen komt 
die je inspireren. Ik prijs mijzelf gelukkig dat 
er in onze gemeente veel inwoners wonen die 
zich niet door tegenslagen uit het veld laten 
slaan, maar zich blijven inzetten voor wat zij 
belangrijk vinden, hun familie, hun bekenden, 
de gemeenschap.

Voorbeelden hiervan zijn er klein en groot: 
kroonkurken sparen voor een aangepaste fiets 
voor een buurtkind, bloembakken regelen 
voor een gezellige straat, een postcoderoos 
project opzetten voor een energie neutrale 
gemeente, plannen maken voor gezellige en 
veilige woonkernen. Bij werkbezoeken, infor-
matieavonden, werkbijeenkomsten en ook ge-
woon op straat komen wij met deze inwoners 
in gesprek en kijken we – indien gewenst – hoe 
we elkaar verder kunnen helpen. Het enthou-

siasme, de creativiteit van u, onze inwoners, 
maakt dat ik geïnspireerd wordt om ook het 
minder spannende (maar wel noodzakelijke) 
deel van het raadswerk - vergaderen, stukken 
lezen, verordeningen vaststellen - vol te hou-
den.In deze column wil ik u bedanken voor de 
inspiratie die u mij geeft en u oproepen om 
er mee door te blijven gaan. Gewoon door te 
doen wat u belangrijk vindt, waar u goed in 
bent of gewoon door u zelf te zijn.

Afgelopen vrijdag fietste ik mee in de MITO-
estafette om aandacht te vragen voor ener-
giestofwisselingsziekten. Aan het eind van 
onze etappe ontvingen we een warm onthaal 
in Genemuiden. We werden daar ontvangen 
door de vader en moeder, vrienden, familie en 
buren van Matthias en Sam twee jongens uit 
onze gemeente die helaas veel te vroeg zijn 
overleden aan deze verschrikkelijke ziekte. Wat 
mij vooral trof was de indruk die deze jongens 
in hun gemeenschap hebben gemaakt, die tot 
zo veel actie en verbondenheid heeft geleid. 
Gewoon door zichzelf, door Matthias en Sam 
te zijn. Laten we allemaal proberen om net als 
hen een inspiratie voor elkaar te zijn – gewoon 
door jezelf te zijn.

Astrid Dijkstra

Selles aansluitend aan de presentatie van 
Merosch een toelichting op het totale kos-
tenplaatje. Hij ging daarbij met name in op 
de mogelijkheden van de energiebespaarle-
ning én op de effecten die de veranderingen 
rond de salderingsregeling hebben op het 
geheel. Deze laatstgenoemde regeling is 
overigens uitsluitend van toepassing op de 
zonnepanelen.

Dankzij een, door het buurtteam opgesteld,  
rekenmodel is het mogelijk om voor iedere 
individuele bewoner exact inzichtelijk te ma-
ken wat het kosten-batenbeeld voor zijn/
haar woning is. In deze doorrekeningen 

wordt de besparing op de energierekening 
gebruikt om de investeringskosten te beta-
len of eventueel te financieren. Daaruit blijkt 
dat bij het grootste deel van de zes aanwezi-
ge woningtypes in de wijk nu al duidelijk dat 
de investering binnen 15 jaar grotendeels 
terugverdiend kan zijn. Dat komt voor een 
belangrijk deel door het volledig wegvallen 
van de gasrekening.

Om misverstanden te voorkomen: de bewo-
ners van Barsbeek zijn vrij zijn in hun keuze 
óf en zo ja wanneer ze overstappen op aard-
gasvrije voorzieningen.



VLIEGENDE KAAPSTANDER

We kenden elkaar al 40 jaar; het heeft 15 jaar 
geduurd aleer ik hem “Dirk” noemde. Dirk 
van der Schrier, over hem heb ik het, was 
naast gerespecteerd waterstaatkundig inge-
nieur een heer van stand en daarbij ook nog 
eens fractievoorzitter van de VVD in de Zwol-
se gemeenteraad. En dan kun je wel namens 
de PvdA actief zijn in het lokale en regionale 
bestuur, maar voor die heer van stand bleef 
je een linkse activistische jongen waartoe je 
de nodige afstand in acht nam. Een dikke 25 
jaar terug veranderde dat van het ene op het 
andere moment. Wat was er gebeurd?

Begin negentiger jaren van de vorige eeuw re-
aliseerde zich het toenmalige Waterschap IJs-
seldelta dat de Prinsensluis aan een grondige 
renovatie toe was. De sluis is in de Franse tijd 
onder koning Lodewijk Napoleon (1806 – 1810) 
ontworpen, niet om het water “tegen” te hou-
den maar om het water “binnen” te laten in de 
oudste grootschalige droogmakerij van Neder-
land (1363) wanneer er sprake was van een be-
dreigende situatie. Daarmee kon je voorkomen 
dat er op de meest onverwachte plekken dijk-
doorbraken ontstonden, gepaard gaande met 
enorme schade. “Ruimte voor de rivier” avant la 
lettre (in dit geval “ruimte voor de Zuiderzee”). 
De sluis werd pas gebouwd na de overstromin-
gen en dijkdoorbraken van 1825. Later, in 1865 
werd de sluis verhoogd en omgevormd tot een 
waterkering. Het Waterschap besloot echter 
deze monumentale sluis (zonder monumentale 
bescherming) te vervangen door een afsluitbaar 
betonnen gaatje in de door te trekken dijk. Met 
deze vorm van barbarij werd ik geconfronteerd 
als gemeenteraadslid. Enkele jaren daarvoor was 
ik als wethouder bestuurlijk verantwoordelijk 
voor restauratie van de sas in Genemuiden. De 
staat van deze “sluis” was door verzakking en 
scheurvorming zeer deplorabel. Dat was geens-
zins het geval met de Prinsensluis: geen verzak-
kingen en geen scheurvorming.
Desalniettemin zou de renovatie van de Prinsen-
sluis drie keer zo duur zijn dan die van de sas. 

Zelfs het vervangen van de Prinsensluis voor een 
betonnen gaatje in de dijk zou nog twee keer zo 
duur uitpakken als de renovatie van de sas. Dat 
weigerde ik te accepteren. Deemoedig erkende 
het Waterschap dat ze nooit eerder een sluis 
gerestaureerd hadden; als wethouder had ik die 
ervaring  wel. Uiteindelijk kregen wij van geen 
enkele zijde ook maar enige steun. Het maakte 
mij “razend” en daardoor zeer strijdbaar. Zelfs 
de plaatselijke Stichting Stadswacht legde het 
hoofd in de schoot.

Enige tijd nadien bleek uit de agenda van een 
gemeenteraadscommissie dat we dienden te 
besluiten over de opheffing voor de Prinsensluis 
van een zogenaamd “voorbereidingsbesluit”. 
Dan pas kon een sloopvergunning worden ver-
leend. Wat was het geval? Ongeveer een jaar 
daarvoor had de gemeenteraad op voorstel van 
onze PvdA-fractie een voorbereidingsbesluit voor 
het bestemmingsplan Buitengebied genomen 
om zo te voorkomen dat intensieve veehouderij 
zich zou kunnen vestigen op ons grondgebied. 
Ondertussen hadden we ook de hand weten te 
leggen op een restauratieplan met begroting die 
een plaatselijke aannemer enkele jaren daarvoor 
op verzoek van de toenmalige technische man 
van het waterschap had gemaakt. Het bleek dat 
deze aannemer bereid was dat plan uit te voeren 
voor een bedrag dat ongeveer de helft was van 
het bedrag waar het waterschap vanuit ging. 
Het probleem echter was dat deze persoon was 
gaan werken voor een ander waterschap. Het 
gaf ons nieuwe mogelijkheden. We realiseer-
den ons dat we dit niet zelf als PvdA in de strijd 
moesten gooien ….. we hadden immers in de 
ogen van velen die strijd al definitief verloren. De 
Stichting Stadswacht gaf desgevraagd te ken-
nen “moe gestreden” te zijn en wenste tot onze 
verbijstering geen medewerking te verlenen aan 
de uitvoering van de, door ons uitgestippelde 
strategie. We hebben ze “hel en verdoemenis” 
gepreekt …. de erfgoedbeschermer bleek niet 
te vermurwen. Het is inmiddels de zondag voor 
de betreffende commissievergadering van don-



derdagavond ... een brainwave ... Dirk van der 
Schrier, Heemschut Overijssel. Uiteraard was hij 
het helemaal met ons eens. Nog dezelfde zon-
dag ben ik bij hem thuis in Zwolle geweest en 
hebben we samen op zijn oude Remington een 
brief op poten gedicht namens Heemschut die 
wij als PvdA op naam van Heemschut vervolgens 
per post aan de gemeenteraad en raadsfracties 
hebben gestuurd, uiteraard ondertekend door 
toen nog mijnheer Van der Schrier. Op mijn ver-
zoek heeft Dirk op woensdagavond alle commis-
sieleden gebeld en dat sorteert het gewenste ef-
fect. De gemeenteraad was van oordeel dat Dirk 
een uitstekende reputatie had, wist waarover hij 
sprak en de sloop van de Prinsensluis kon nog 
wel een jaar wachten. De gemeenteraad wenste 
alles uitgezocht te hebben en hief dientengevol-
ge het voorbereidingsbesluit voorlopig niet op.

Toen ontstond de vraag: hoe overtuigen we het 
Waterschap. Dat was ingewikkeld en vroeg hele 
zorgvuldige regie; dat was de periode dat Dirk 
mij “Tiem” ging noemen en ik hem “Dirk”. Op 
enig moment kwam hij langs in Genemuiden en 
bijna kraaiend van plezier biechtte hij op dat hij 
nu pas als pensionado doorkreeg hoeveel leuker 
“actievoeren” was dan het werk in de Zwolse 
gemeenteraad. Op een ander moment kwam 
hij ziedend van woede zijn beklag doen over de 
situatie dat Heemschut Overijssel vond dat hij in 
deze te eigenmachtig optrad: “ik heb ze gezegd 
dat ik dat niet accepteer; zeker niet nadat ik bij 
de duivel te biecht ben gegaan”. Toen ik vroeg 
wat ik me bij die “duivel” voor moest stellen ant-
woordde hij timide: “nou ja, je bent toch van die 
PvdA ….!” Uiteindelijk is het helemaal goed ge-
komen en zijn we daarna met onze partners op 
mijn kosten heerlijk wezen dineren. Dat had ik 
met Dirk afgesproken, als we tenminste het pro-
ces succesvol zouden weten af te ronden. Het is 
inmiddels 2020, werkelijk een rampjaar, ook in 
de zeer nabije persoonlijke sfeer. De dood heeft 
afschuwelijke sporen getrokken. Ter gedachtenis 
worden nu en in de toekomst talloze kaarsjes 
in verre basilieken ontstoken, intieme altaartjes 
en monumentjes opgericht. Dirk overleed op 24 
juli; hij werd 89 jaar oud. Hij heeft voor hemzelf 
bij leven al een monument opgericht in de vorm 

van een “vliegende kaapstander” (een windas, 
een verticale lier) voor de schotbalken op de 
Prinsensluis, een geschenk van Dirk bij de ople-
vering van de gerestaureerde sluis. Die unieke 
vliegende kaapstander wist hij op te scharre-
len, ergens in zijn fameuze netwerk. Een ander 
overblijfsel is dat ik nu al weer ongeveer 10 jaar, 
mede om de grote waardering voor Dirk, ont-
staan tijdens het “Prinsensluisproces” voorzitter 
ben van Heemschut Overijssel.

Genemuiden, 11-10-2020

Tiem van Dalfsen

Nawoord.
Een jaar of tien na de intensieve en langdurige 
actie die geleid heeft tot behoud van de Prinsen-
sluis kreeg ik een telefoontje van een voorma-
lig ambtenaar van de gemeente Genemuiden. 
Hij had vernomen dat wij op het punt stonden 
om voor vier weken af te reizen naar Nieuw-
Zeeland. Hij vroeg mij als postzegelverzamelaar 
met Nieuw-Zeeland als onderwerp om voor hem 
gestempelde postzegels mee te brengen. Dat 
heb ik beloofd en in Christchurch hebben we 
800 gestempelde zegels gekocht. Maanden la-
ter vond ik thuis die zegels weer; ik was ze totaal 
vergeten. Bedremmeld ben ik deze voormalige 
ambtenaar op een zaterdag op gaan zoeken. 
Zijn huis bleek helemaal versierd en hij begroette 
mij met de woorden: “wat ontzettend leuk dat 
je er aan gedacht hebt”. Op mijn vraag waar ik 
dan zoal aan gedacht had vertelde hij me dat 
zij die dag 12,5 jaar getrouwd waren. Met een 
stalen gezicht heb ik de postzegels als cadeau 
voor deze heugelijke gebeurtenis overhandigd. 
Bij het afscheid vertelde hij mij op samenzweer-
derige toon over de Prinsensluis: “weet je Tiem, 
dat voorbereidingsbesluit van destijds gold he-
lemaal niet voor de sluis, maar ik dacht dat ziet  
toch niemand op zo’n moeilijk te lezen plankaart 
en dan heeft de PvdA nog een laatste kans voor 
een reddingsplan. Heel mooi gedaan”. 

De betreffende man was zelf overigens actief lid 
van het CDA.



BELANGRIJKE ADRESSEN

Afdelingsbestuur
Voorzitter Vacature
Secretaris Greet Generaal, Groot Lageland 45, 8064 AM Zwartsluis  06-13100573
Penningm. Pascal Arnold, Gedempte Heve 17, 8281 AV Genemuiden 06-43018896
Leden Vacature

Gemeenteraadsfractie
Fractievz Astrid Dijkstra, Brouwersgracht 8, 8061 GM Hasselt 06-42335924
Raadslid Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1, 8061 AC Hasselt 06-54328373

Wethouder Harrie Rietman, Achterweg 32, 8281 AT Genemuiden 06-28545172

Ombudsteam PvdA Zwartewaterland
Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1 8061 AC Hasselt  06-54328373
Frans Koffrie   038-4773200
Ombudsteampvdazwartewaterland@gmail.com

Vuistje
Redactie Vacature
Verspreiding Klaas Eenkhoorn, Erfgenamenwegje 1 8061 AC Hasselt 06-54328373

Opmaak Drukkerij Kuiper - Zwartsluis

Bankrekeningnummer
PvdA afd. Zwartewaterland NL84RABO0151534659

Website, sociale media, mailadres
Website  zwartewaterland.pvda.nl
Twitter  @PvdAZwartewater
Facebook  PvdAZwartewaterland
Centraal mailadres zwartewaterland.pvda@gmail.com


